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واقعیت این اســـت که وضعیت ســـینما 

خوب نیست، خودتان شاهدید و درجریان 

قرار دارید. الان کار تولید می شود، مثلا 

درحوزه سریال های خانگی دوستان کار 

می کنند. یک ســـری پروژه های خاص 

ســـینمایی در پیش تولید کار می کنند، 

ولی اکثر پروژه هایی که از جنس سینمای 

بدنه بودند، توقف کردند. 

بخشی از این توقف به دلیل کروناست و 

بخش اصلی مسائل اقتصادی است، یعنی بخش اعظم توقف ها مربوط به مسائل مالی 

و اقتصادی است. بعید می دانم پروژه ای به خاطر بحث کرونا الان تعطیل شده باشد. 

شـــاید پیش تولید را اندک اندک جلو می برند، ولی بیشتر پروژه ها را می گویند به علت 

کرونا خوابیده است، درحالی که درگیر مساله مالی و اقتصادی هستند. 

سرمایه گذاران بخش خصوصی جرات نمی کنند ورود کنند. دوستانی که کار می کنند 

اصلا برای آنها اهمیت ندارد با رانت کار  کنند. بحث مالی بالا و پایین شـــود درپروژه 

اتفاقی نمی افتد. یک ســـری ارگان ها و رانت های قدرتمند پشـــت آنها هستند و کار 

می کنند. این رانت در سریال های خانگی خیلی بیشتر است. برخی شوآف می کنند 

که کار خوابیده است، ولی ما می دانیم در سکوت خبری کار را دنبال می کنند که به 

آنها گیر ندهند. این پول از کجا آمده است، چرا به هرکسی می گوییم می گوید 6 ماه 

است سرکار نمی روم؟

مدتی بحث پولشویی باب شد و مثل موجی درصدر اخبار بود، مخصوصا در سریال های 

شـــبکه نمایش خانگی این چنین بود. یک سری آقازاده های سینما وارد پروسه تولید 

شـــدند. پدیده آقازادگی را تنها درحوزه اقتصادی نداریم، آقازاده هایی داریم که مثلا 

ســـه ماه یک بار فیلم می سازند. فیلم ها هم شکست می خورد، اما معلوم نیست چطور 

می شـــود که همچنان پشـــت ســـر هم تولید می کنند و تمام عوامل را نگاه می کنید 

خواهرزاده، برادرزاده و سایر اقوام شان هستند. 

بچه هایی که عضو صنف و تحصیلکرده این کار هســـتند و تجربه این کار را دارند، در 

چنین شرایطی کنار می روند و کلا جمع، خانوادگی می شود. 

هیچ آدم ســـالمی و هیچ ســـرمایه گذار مستقلی برای کسی که فیلم او بارها در گیشه 

شکست خورده، هزینه نمی کند. مطمئنا آن شخص باید رانت و  انگیزه پولشویی داشته 

باشد، چون بحث بازگشت سرمایه مطرح نیست. پولی است که باید هزینه و تمام شود. 

اگر برآورد یک پروژه 10میلیارد است، آن 10میلیارد باید تمام شود تا اعلام وجود کنیم 

و رفع مالیات و چیزهای دیگر... 

بیشـــتر مساله را در این امر می بینم. آخرین خبر این بود که درصد پروانه ساخت ها از 

دوره قبل کرونا بیشتر شده است. ارشاد الان هفته ای سه، چهار پروانه ساخت می دهد. 

ســـازمان سینمایی از این تعجب کرده است که در این وضعیت، چقدر کار تولید جلو 

می رود. چطور کار تولید می کنند؟ درنتیجه کرونا مطرح نیست و اینها بهانه است. آن 

را وســـط گذاشتند تا پشت آن پنهان شوند و در سکوت خبری پولشویی و بهره مندی 

از رانت هایی را که دارند، انجام دهند. آدم هایی را می شناســـم که چندســـال اســـت 

می خواهند فیلم اول خود را تولید کنند. فیلمنامه و قصه خوب است، اما رانت ندارند. 

از آن طرف آدم هایی را می شناسیم که مبتذل ساز هستند و هر دوماه یک بار فیلم تولید 

می کنند. واقعا عجیب است و فیلم ها هم خروجی مالی ندارند که بگوییم فیلم پرفروشی 

است و با پول آن فیلم دیگری تولید می کنند، حتی پول تولید را هم درنمی آورند. 

سریال های خانگی ما هم جالب است، کارگردان هایی که از تلویزیون به خاطر کارهای 

ضعیف و مبتذل رانده شدند، الان چطور در شبکه خانگی با 60-50 میلیارد کار تولید 

می کنند؟ این عجیب است. هر آدم هوشمندی در این سیستم و مملکت زندگی کند، 

می فهمد همه رانت و پولشویی است، مشخص است. 

از همه مهم تر اینکه اگر کار تولید شـــود، چه در حوزه خانگی و چه در حوزه ســـینما، 

طبیعتا باید باعث شـــود بچه های سینما مشغول شـــوند. مساله این است که تولید 

بالاست، ولی بچه های بدنه اصلی صنف بیکارند، چون از صنف به کارگیری نمی کنند. 

الان 22 پروانه ساخت سریال خانگی صادر شده و 6-5 مورد در پیش تولید است. در 

حالت عادی و طبیعی لااقل 7-6 ماه تا یک ســـال این سریال ســـازی به نفع بچه های 

سینماســـت، ولی چطور است که همه بیکارند؟ شـــما تیتراژ را بعد از ساخت سریال 

می بینید و متوجه می شوید یک دورهمی خانوادگی بوده و البته خروجی را هم مشاهده 

می کنیم که به لحاظ کیفیت چقدر ضعیف است. 

به قول آقای فراســـتی خروجی ها ابتذال و آشـــغال است، چون آدم های متخصص و 

باتجربه در این حوزه خانه نشـــین شـــده اند و این صحنه فامیل بازی و دورهمی شده 

است. در میهمانی ها در فامیل آدم انتخاب می کنند. تخصص، تحصیلات آکادمیک 

و همه چیز کنار می رود. 

اینها مجبورند ســـرلیدرها را برای کیفیت کار از صنـــف انتخاب کنند، مثلا مجبورند 

فیلمبردار را از صنف بیاورند. بحث من دستیاران است. 

چرا کسی که چنین تجربه ای دارد باید سالی یک کار به او پیشنهاد شود؟ یک بخش 

آن رفاقت و دوستی است و بخش دیگر فامیل بازی. اخیرا هم صدای صنف عکاسان 

درآمده بود که عکاسان در پروژه ها چه کسانی هستند که عضو صنف نیستند. از کجا 

اینها را پیدا می کنید؟ از بچه های عضو صنف انتخاب کنید. این دستیاران کارگردان 

یا بچه های طراح صحنه از کجا می آیند؟

طرف درس این رشته را خوانده است تا در این حوزه کار کند، ولی برای بسیاری اهمیت 

ندارد. این وسط تناقضی وجود دارد. سینمای ما دورهمی شده است. همان طور که 

همه می دانیم انتخاب بازیگران در میهمانی ها و انتخاب عوامل در دورهمی ها شکل 

می گیرد. رفاقتی و فامیلی است و دقت در تخصص افراد ندارند. 

قدری از مساله- چه کرونا باشد و چه نباشد- سر جای خود باقی است. باید از این افراد 

که در سینما فعالند حمایت شود و اینها اگر سرکار بروند، زنجیره کرونا قطع نمی شود. 

گفتیم پروژه بخوابد تا زنجیره انتقال بیماری قطع شود باید از این افراد حمایت مالی 

شـــود، اما این اتفاق نمی افتد. چه خانه سینما و چه هر ارگان متولی دیگری این کار 

را نمی کننـــد و برای آنها اهمیتی ندارد که بخواهند بچه های صنف را حمایت کنند. 

کرونا مدیران را تکان نمی دهد، حتی اگر دلار 50 هزار تومان هم شود برای آنها فرقی 

نمی کند. آن قشـــر زحمتکش و بچه های پشـــت صحنه و دستیار تصویر و فیلمبردار 

هستند که آسیب می بینند. به خاطر اینکه لیدر- یعنی کسی که جزء آدم های مشهور 

سینماســـت- یک کار می کند و می داند تا 6 مـــاه را از جیب می تواند بخورد. قرارداد 

خوبی می بندد و از جیب می خورد، ولی دســـتیار در هر شاخه ای، پولی که می گیرد 

کافی نیســـت. بیشترین کار را می کنند و آخرین نفر از صحنه می روند و کمترین پول 

را دریافت می کنند. 

پروژه هـا الان کار می کننـد و فعال هسـتند. چنـد ماهی پروژه هـا خوابیده بودنـد ولی الان 

کار می کننـد. اتفاق مهم تر این اسـت که پروژه سـینمایی چندانـی نداریـم. درواقع کارها 

تبدیـل بـه کارهـای موسسـه رسـانه های تصویـری شـده اند هماننـد کارهایـی کـه زیرنظر 

نمایش خانگی انجام می شـود و یا پاسـارگاد سرمایه گذارشان اسـت. یکی دو سرمایه گذار 

هسـتند و همـه چیز را در دسـت گرفتند و قدری از این مسـاله بهره می برنـد با این ذهنیت 

کـه بـا وجـود اینکـه کاری وجـود نـدارد برای شـما ایجـاد شـغل می کنیـم. درواقع بـه زبان 

نمی آورنـد ولـی عملکردشـان ایـن مسـاله را نشـان می دهـد کـه به شـما لطـف می کنیم و 

کاری می کنیـم که شـما در شـغل خود باقـی بمانید. 

علی رغـم اینکـه همـه هزینه هـای زندگـی بـالا رفتـه و شـرایط ویـژه ای اسـت، قراردادهـای 

بچه های پشـت صحنه را اگر خیلی لطف و همت کنند، روی پایه های قبل نگه داشـته اند. 

دوسـتانی که در پشـت صحنه فعالیت می کنند چـاره ای ندارنـد جز اینکـه کار کنند چون 

شـغل آنهـا همین اسـت و مجبور هسـتند تن بـه آن دهند تا بیـکار نمانند و صـورت خود را 

با سـیلی سـرخ نگه می دارنـد. در نتیجه من حـال و احوالی کـه از دوسـتان می بینم، فکر 

می کنـم 90 درصـد عوامل پشـت صحنه از ناچاری تن بـه کار می دهند و چاره ای نیسـت. 

ظاهـر قضیـه این اسـت کـه رضایت دارنـد ولی چـاره ای جـز ایـن ندارند کـه خـود را راضی 

نشـان دهند تـا کار را ادامه دهند. 

در سـریال های شـبکه نمایـش خانگی کـه الان دوباره روند تولیدشـان شـروع شـده، مثلا 

بـرای یک پروژه یک سـال با رقم های مشـخص قرارداد می بندند و عوامـل هم به این ترتیب 

می گوینـد یک سـال سـر کار هسـتیم. درواقع بـه تعبیـری شـکل کارمندی پیـدا می کند 

بـا ایـن تفـاوت کـه یـک سـال قـرارداد بسـته می شـود در ایـن یـک سـال هزارویـک اتفـاق 

می توانـد رخ بدهـد و اگر همه قیمت ها سـیر صعودی داشـته باشـد تغییـری در قراردادها 

ایجـاد نمی شـود. من فکـر می کنم دولـت هیـچ کاری نمی توانـد انجام دهد چـون خیلی 

مسـائل دیگر از دسـتش در رفته اسـت. سـالیان سـال اسـت که سـینما رها شـده اسـت و 

تهیه کنندگان شـخصی بودند که سینما را سرپا نگه داشـتند. آنها هم از مسیر خود تقریبا 

خارج شـدند. دولت تقریبا نمی تواند کاری کند و کسـی هم راهکاری نمی دهد چون همه 

چیز به هم ریخته اسـت. بسته معیشـتی را هم به درصد خیلی کمی از اهالی سینما دادند 

و تصـور کنید سـه ماهی که بـرای بیمه گفتنـد خودمان به جای شـما پرداخـت می کنیم، 

بعـدا اعلام شـد که بایـد پرداخت کنیـد وگرنه می سـوزد. عده زیـادی این مبلـغ را پرداخت 

کردیـم. در گروه هایـی کـه مربوط به صنـف ماسـت پیام های مختلفـی می بینم امـا به هر 

حـال پرداخـت کردیـم. بیمـه نمی گوید ایـن پـول را ما پـس نمی دهیم ولی سـابقه نشـان 

می دهـد که عملا پـس نمی دهنـد. دولت گفت حق بیمه سـه ماه را به شـما می بخشـیم. 

بیمه گفت برای اینکه روال قانونی طی شـود، باید پرداختی داشته باشید و بعد به حساب 

شـما برگردانده شـود. حالا هنوز ریخته نشـده دوسـتان هنرمند درگیر این مسـاله هستند 

کـه آن پول چه می شـود و می گویند اصلا نمی خواهید پرداختی داشـته باشـید و سـه ماه 

بعدی را حسـاب کنید و منطقی ترین مسـاله را قبول نمی کنند. در نتیجه بسـته معیشتی 

را کـه 500 هـزار تومان اسـت و تنهـا می توانـد برای یک عـده ای باشـد نمی تـوان در کنار 

هزینه های سرسـام آور این روزها دانسـت.

 امسـال بیمه 23 درصـد افزایش داشـت. بنابراین تعجـب نکنید اگر می گویم لازم نیسـت 

دولـت کاری کنـد، همین که برق خانـه هنرمند را قطع نکنـد که زندگی خود را به سـختی 

می گذرانـد، تلفـن هنرمنـد را قطـع نکند کـه وسـیله کارش اسـت، بقیه چیزها پیشـکش. 

اصـلا دولـت کاری نکند بهتر است!دوسـت هنرمند باید درآمد داشـته باشـد تـا پول بیمه 

را پرداخـت کند. بیمه را دولت ببخشـد یا قطع نکند. ابتدایی ترین کارها انجام نمی شـود.

 در نتیجـه بدیهیـات انجـام نمی شـود. مـن فکـر می کنـم کسـی نمی توانـد کاری کنـد و 

راهکاری نشـان دهـد. اوضاع خیلی درهـم ریخته تر از این حرف هاسـت. وقتی صحبت از 

سینما می شـود، مردم چند هنرپیشـه را که خودروهای گران قیمت دارند تصور می کنند. 

سـینما تنها این قشـر نیسـتند و بسـیاری از حوزه های سـینما آسـیب پذیر هسـتند. قشر 

کمی هسـتند کـه خودروهـای گران قیمت دارنـد. این را درنظر داشـته باشـید دوسـتانی 

کـه کار می کنند بهـاری دارند و مـدت عمر کاری آنها زیاد نیسـت. در نتیجـه ظاهر قضیه 

را می بینیم. شـما شـک نکنید مردم به رغـم تمام نگاه مسـئولان به آنها، خیلـی باهوش تر 

از این حرف ها هسـتند و کاملا آگاه هسـتند و این طور نیسـت مردم خبر نداشـته باشـند. 

مـردم خیلـی بهتـر از خـود سـینمایی ها سـینما را می بیننـد و می شناسـند. هرکـدام در 

فامیل ها و دوسـت و آشـناها از نزدیک شاهد زندگی آنها هسـتند و تنها تفاوت سینماگران 

این اسـت کـه خیلی از آنهـا صورت خود را با سـیلی سـرخ نگـه می دارند. 

مـا در سـال حـدود 120 فیلـم تولیـد می کنیـم کـه نهایتـا امـکان اکـران ۸0 مـورد آن 

را داریـم. درنتیجـه دپـوی اکـران مـا پـر اسـت و اگر مدتـی میـزان تولیـد پاییـن بیاید و 

بـه حداقـل برسـد، به لحـاظ تامیـن نیـاز مخاطـب مشـکل چندانـی نخواهیم داشـت. 

تهیه کننـدگان  بخـش خصوصـی و خیلـی از تهیه کننده   هـای دیگر در چنین شـرایطی 

ممکـن اسـت دسـت از کار بکشـند، امـا سـریال   های شـبکه خانگـی و سـریال   های 

تلویزیونـی همچنـان جلوی دوربیـن می روند و بعضـی تولیدات اسـتراتژیک دولتی هم 

سـاخته می شـوند. اگر از این موارد بگذریم، می شـود این 120 فیلم سـالانه سـینمای 

ایـران را بـه 60 مورد یـا کمتر رسـاند تا سـلامت عوامل حفظ شـود. اما وضعیت شـغلی 

ایـن افـراد چـه می شـود؟ همیـن حـالا هـم خیلی   هـا بیـکار شـده اند و درحال حاضـر 

مشـکل دارنـد. تنهـا راه برای حـل این موضـوع کمک مسـتقیم دولـت به این دسـته از 

عوامـل فیلم هاسـت.  شـأن بچه   هـای سـینما نیسـت کـه در ایـام بیـکاری بـر اثـر کرونا 

به سـمت مشـاغل دیگر برونـد تـا هزینه هایشـان را تامین کننـد. در ضمن، ایـن جلوی 

زنجیـره انتقـال کرونـا را نمی گیـرد، چون فرقـی ندارد کـه آنها سـر صحنـه فیلمبرداری 

حاضـر باشـند یا در جای دیگری مشـغول کار باشـند؛ به هرحـال امکان ابتـلا یا انتقال 

بیمـاری هسـت. تنهـا راه ممکن این اسـت 

کـه دولـت بیمـه بیـکاری بدهـد و اگـر قـرار 

اسـت بودجـه ای بـه خانـه سـینما پرداخت 

شـود تـا به  عنـوان کمک هزینـه در اختیـار 

اهالـی صنـوف قـرار بگیـرد، این مبلـغ تنها 

بـه اقشـاری تعلق بگیـرد که از لحـاظ مالی 

آسـیب پذیر هسـتند. الان خانـه سـینما 

پنـج هـزار عضـو دارد که شـاید دو سـه هزار 

نفرشـان به لحاظ مالی و با توجه به شـرایط 

کرونا نیازمند کمک هسـتند تـا بتوانیم این 

دوره را بگذرانیم و از شـر این ویروس خلاص شـویم. باید در این زمینه غربالگری صورت 

بگیرد. سـلبریتی   ها کمکی که می توانند بکنند این اسـت که خودشـان از دریافت این 

کمک هزینه   هـای احتمالـی چشـم بپوشـند وگرنه توقـع این را نمی شـود از آنها داشـت 

که مسـتقیما بیایند و به اقشـار آسـیب پذیر سـینما کمک کنند؛ چون خودشان هم در 

ایـام کرونا به لحاظ مالی نسـبت بـه قبل از ایـن ضرر کـرده  و درآمد کمتری داشـته اند.

دانشاقباشاوی،فیلمسازآبادانیمتولد۱۳58کهسالهایسالغیرازفیلمهایکوتاه،تجربهدستیاری

برایکارگردانهایصاحبنامیمثلاحمدرضادرویش،ابراهیمحاتمیکیاورسولصدرعاملیرادرکارنامه

داشت،حالاکهحدودهشتسالاستبهجرگهفیلمسازانبلندپیوسته،همچنانخودشراعضووحامی

انجمندستیارانکارگرداندرخانهسینمامیداند.اوسخنگویسابقکارگروهمدیریتبحرانکرونابودکهدر

ششماردیبهشتماهتعطیلشد.کارگروهیکهحالامسئولیتقضیهراتمامابهدولتسپردهاست.اقباشاوی

بهرغماینکهخودشوخانهسینمارامسئولوضعموجودوبالارفتنآمارمبتلایانبهکرونابیناهالیسینمااز

یکسووبیکاریومشکلاتمعیشتیعواملازسویدیگرنمیداند،اماهمچناندغدغه

حمایتهایممکنازاینافرادراداردوازمسئولانذیربطانتقاداتیجدیمیکند.

دراینشرایطازلحاظمالیتکلیفاهالیسینماکهبهخاطرکرونابیکارشدهاند،چیست؟

چیزی که عیان است چه حاجت به بیان است؟ دولت یک بسته حمایتی برای کسب وکار  های 

آسیب دیده در دوران کرونا در اسفند و فروردین تصویب کرد که چند صد میلیارد بود. اهالی سینما 

هم از این امر جدا نیستند. سینما هم یک نوع صنعت است.

بایدبیمهبیکاریپرداختشودیاازطریقبستههایحمایتیموردحمایتقرارگیرند؟

در ستاد کرونای سینما این ایده را داشتیم. یعنی این طرح را داشتیم که پروژه   ها در ایام کرونا تا 

تیر متوقف شوند و معیشت عوامل روی بیمه بیکاری و حمایت   های دولتی سوئیچ شود ولیکن مجموعه دولت و  بخش 

خصوصی این علاقه را نداشت.

علاقهداشتندتولیددرسینماادامهیابد؟ 

بله، علاقه نداشتند ملت در خانه بنشینند و حمایت   های مالی از آنها انجام شود. درنتیجه همین سبب شد که این اتفاق 

رخ دهد و ما در تیرماه اوج کشت و کشتار کرونا را داشته باشیم. الان آمار بگیرید یک سوم فوتی   های ناشی از کرونا در 

تیرماه بوده است. از 14 هزار نفر، پنج هزار و 400 و خرد  ه ای برای تیرماه بود. اگر حساب ریاضیاتی کنیم بر پایه این 

می بینیم که قرنطینه را رعایت نکرده و کسب وکار  ها را راه انداخته اند.ستاد ملی کرونا و فرماندهی کرونا در تهران بزرگ، 

آقای دکتر زالی، توصیه می کرد شغل   هایی همانند سینما در رده C3 قرار می گیرند و باید تعطیل باشند. این را فرمانده 

ستاد کرونای تهران بزرگ و ستاد ملی کرونا در کتابچه ای که ارائه کرد، بیان می کند. دولت هم یک بسته حمایتی 

اقتصادی مصوب کرد که از کسب وکار  های آسیب دیده حمایت اقتصادی کند. در بحث بیمه بیکاری اشکالات قانونی 

وجود داشت که شغل سینما در سازمان تامین اجتماعی و وزارت کار تعریف نشده بود و کد نداشت اما اکنون صرفا 

می توانیم با کمک رئیس خانه سینما، آقای شاهسواری، با همبستگی صنوف 1۸ گانه سینمای ایران و با نامه نگاری 

وزیر محترم فرهنگ و ارشاد چهار بسته معیشتی و کمک   های یک میلیونی در این مدت دریافت کنیم. این البته کفایت 

ماجرا را نمی کند. ما معتقد هستیم دولت جمهوری اسلامی ایران طبق وعده و مصوبه خود بهتر بود به کسب وکار  های 

آسیب دیده ازجمله صنعت سینما، از سینمادار تا کارگر سر صحنه رسیدگی کند و حدود یکی دو ماه پروژه را معطل نگه 

دارد تا جلوی انتشار بیماری مسری را بگیرد.

در زمانی هستیم که طاعون و وبا آمده است. این حرف بنده است اما کاری از دست امثال من برنمی آید. ما تا حد امکان 

در سکوت به عنوان رئیس انجمن برنامه ریزان و دستیاران کارگردان، با کمک همکاران در هیات مدیره، با همیاری و تعاون 

سعی می کنیم به 31۸ عضو خود رسیدگی کنیم. 

خانهسینما5هزارعضودارد.

بله، خانه سینما پنج هزار و 400 عضو دارد.

ایناعضاغربالگریشدهاند؟ 

خیر، غربالگری نکرده ایم و این را قبول نداریم. پنج هزار و 400 عضو داریم، 1۸ صنف به وزیر محترم نامه نگاری کردند و 

از نظر معیشتی کمک خواستند اما وقتی کاری نشد، به این نتیجه رسیده ایم که خود این 31۸ نفری را که عضو انجمن 

ما هستند، رسیدگی کنیم. 

شنیدهایمکهپروژههانخوابیدهاستوبهبهانهکروناخواباندهاندولیمسائلاقتصادیدارندیایکسری

پروژههامخصوصادرشبکهنمایشخانگیدرحالتولیدهستندواینپستهابهافرادیمیرسدکهخارجاز

صنوفهستند.کروناهمبهانهایاستتااینافرادراسرکارنفرستند. 

در ستاد کرونای خانه سینما از 6 اردیبهشت مصر بودیم و تلاش می کردیم که پروژه   ها متوقف شوند و از دولت پول بگیرند 

و به اهالی سینما پول بدهند اما فشار  هایی از جا  های مختلف در صنف، بیرون صنف، دولتی و بخش خصوصی وارد شد 

که تلاش کنید پروژه   ها باز شوند. گفتیم توانمندی این امر را نداریم چون از نظر عقلی اعتقاد نداریم در شرایط بیماری 

مسری کرونا می توان تعداد زیادی آدم را سر پروژه برد و با رعایت یک سری پروتکل   ها باعث شد اینها کار کنند اما بیمار 

نشوند. من این را تضمین نمی دهم و ما در ستاد این امر را ضمانت نمی کنیم.از 6 اردیبهشت که انحلال ستاد کرونای 

خانه سینما را اعلام کردیم، طبق فرمایش شما کلی فیلم سینمایی و سریال خانگی و پروژه تصویری شروع به کار کرد 

و ما مطلع هستیم ولی اسم نمی بریم. درون همین پروژه   ها تعداد زیادی مبتلا شدند. مسئولیت این افراد را خودشان 

و تهیه کنندگان و کارفرما  ها دارند. این اعضا شهروند جمهوری اسلامی ایران هستند. چه عضو خانه سینما باشند و چه 

نباشند، کار خوبی نیست که اینها را گروگان بگیرید و درمعرض بیماری مسری قرار دهید که مقداری حقوق می خواهید 

دریافت کنید.اعتقاد ما این بود اما فشار  ها باعث شد این ستاد منحل شود. الان که این ستاد منحل شده، مسئولیت 

آن با کسانی است که پروژه را راه می اندازند. در صدر این ماجرا با کارفرما و تهیه کننده و کسانی است که مجوز می دهند 

این پروژه در این شرایط کار کند. تصور کنید یک معدن است که در آن آلومینیوم استخراج می کنند و آنجا نشت گاز 

سمی دارد. تشکیلات سندیکایی و صنفی پیدا می شود و کارشناسی می کند که ممکن است کارگران به مرور زمان سل 

بگیرند و فوت کنند. می گوید این معدن را تعطیل کنید یا شرایطی ایجاد کنید که این بیماری 

ایجاد نشود. کارفرما  ها با مجوز  هایی این مساله را قبول نمی کنند، کارگران را به معدن می برند. 

اینها سل می گیرند و فوت می کنند. دیگر به آن صنف مربوط نیست. این مسائل مربوط به 

کارفرماست. پیشنهاد صریح و روشن ما تعطیلی پروژه   ها بود تا وقتی که مسئولیت داشتیم. الان 

که مسئولیتی ندارم. تا زمانی که مسئول بودم پیشنهاد ما این بود که پروژه   ها را تعطیل کنید و از 

امکانات دولتی که مصوب هیات دولت شده، پول بگیرید و به این افراد بپردازید تا هم جان آنها 

و هم نان آنها تامین شود.

فکرمیکنیداگرپروژههابخوابدباکمبودمحصولاتمواجهنمیشویم؟ 

خیر، تاریخ سینما، تلویزیون و هنر  های ایران سرشار از آثاری است که می توانند یکی دو سال ما 

را از لحاظ پخش تلویزیونی و پخش VOD ساپورت و حمایت کنند. سالن   های سینما هم که آفتابه خرج لحیم است. 

یعنی شما بهترین فیلم را در شرایط عادی تقبل می کنید و فکر می کنید پرفروش می شود اما اگر تولید کنید و به اکران 

برسانید، شکست می خورد. نه به دلیل اینکه مردم از کرونا می ترسند، مردم به دلیل وضعیت اقتصادی از سبد کالای خود 

سرگرمی و خرید فرهنگی را خارج کردند و در اولویت خانواده   ها مسائل دیگری است. 

مردم پول بلیت سینما نمی دهند. من اعتقاد دارم اشتباه استراتژیک بود که سالن   های سینما را باز کنیم، چون معلوم 

بود ضررده می شوند و مردم در این شرایط فیلم نمی بینند.

مناینمطلبرابهآقایطباطبایینژادگفتموایشانمخالفبود.گفتمدرچینهمایناتفاقافتادوحتیوقتی

سالنهایسینمارابازکردند،اصلامردماستقبالینکردند.ایشانگفتچینبرنامهریزیدرستینداشت،

یعنیبادوفیلمپرفروشسینماهارابازنکردکهبهمردمعلامتبدهداتفاقخوبیافتادهاست. 

چین کشوری با یک میلیارد و 400 نفر جمعیت است. وقتی درباره چین صحبت می شود درباره کدام ایالت آن صحبت 

می شود؟ کسانی که مسئولیت دارند ان شاءالله مسئولیت عملکرد خود را می پذیرند. من مسئولیتی ندارم و به  عنوان 

یک عنصر حرفه ای و مسئول صنفی نظرات خود را بیان می کنم. الان هم در موضع و سنگری ایستاده ام که از 31۸ نفر 

اعضای صنف انجمن برنامه ریزان و دفتر کارگردان سینمای ایران حداکثر صیانت روحی، اقتصادی را داشته باشم. غیر از 

این، مسئولیت با بزرگ تر از من و مسئولان ویژه تر است که امکانات و ارتباطات و توانایی و تحلیل دارند که می توانند ایران 

را با چین مقایسه کنند.یک ایالت ووهان چین 70 میلیون جمعیت دارد. وقتی درباره چین صحبت می کنیم درباره کدام 

ایالت چین است؟ درباره 4-3 ماه قرنطینه مطلق چین هم صحبت می کنیم؟ 

میگویندپروانهساختدرمدتیکهکرونابود،بیشترصادرشدهاست.دلیلاینامرچیست؟

از تاریخ پنجم اسفند پروانه های ساخت    مطلقا توسط آقای طباطبایی نژاد متوقف شد تا 6 اردیبهشت که ستاد کرونا 

داشتیم. بعد از آن را مطلع نیستم. من از طریق اخبار مطلع شدم که پروانه ساخت صادر می شود. 

مسئولی که پروانه ساخت صادر می کند، کسی که سرمایه  گذاری می کند، آن کسی که درخواست پروانه ساخت می کند، 

آن کسی که کارفرماست و نیرو  ها را استخدام می کند و درنهایت آن کسی که استخدام می شود، صلاح خود و سرنوشت 

خود را می داند. آنچه شرط رفاقت و صلاح و ساختار صنفی بود را ما در ستاد کرونای خانه سینما ماه   ها در اطلاعیه   ها 

بیان کردیم که الان شرایط جنگی است و جنگ بیولوژیک شده و نمی دانیم چه کسی به ما حمله کرده، اصلا طبیعت 

حمله کرده، جنگ است و حمله شیمیایی شده و بهتر است در سنگر  ها بمانیم. مجددا شما را به میزان مرگ ومیر ناشی 

از کرونا در تیرماه ارجاع می دهم که یک سوم این 6 ماه است. از وقتی عادی سازی شد، یک سوم در این یک ماه بود. 

این معنای ریاضیاتی دارد. یا تعداد روز  هایی که در جنگ دفاع مقدس شهید می آوردند. در آن جنگ 300 هزار نفر در 

هشت سال شهید شدند. تقسیم کنید و متوجه می شوید در این جنگ کرونا، مردم بیشتر کشته می شوند. ما سازمانی 

هستیم که مسئولیت ساده و کمی داشتیم. مسئولیت این وضع فعلی را ما نمی پذیریم.

بـا شـیوع ویـروس کرونـا یکـی از اولین صنایعـی که تحت تاثیر 

شـرایط قرنطینـه قـرار گرفـت، سـینما بـود. هـم سـالن سـینما 

محلی است که در آن احتمال انتقال بیماری های مسری بسیار 

بالاسـت و هـم صحنـه فیلمبرداری به شـدت می تواند مسـتعد 

چنین وضعی باشـد. در یک کلام باید سـالن ها تعطیل می شـد و 

فیلمبرداری هـا متوقـف. بـدون شـک لااقل تا چند سـال می شـود تولید فیلم در تمـام جهان را متوقف 

کـرد و همچنـان نگـران تامیـن سـبد محصـولات فرهنگی مخاطبان نبود. حتی کسـانی که شغل شـان 

فیلم دیدن اسـت و در کار حرفه ای شـان بسـیار جدی و سـخت کوش هسـتند. فیلم های بسـیار زیادی 

هسـت که هنوز ندیده اند. اتفاقا قبل از شـیوع کرونا بحث درباره اینکه انبوه شـدن میزان تولیدات 

سـینمایی باعـث شـده تـا شـکوه و جـلال سـینما از بیـن بـرود، در نظریه هـای مربوط به سـینمای قرن 

بیسـت ویکم مطـرح بـود. ایـن وضـع باعـث می شـود بعضـی از آثـار خـوب و جـذاب در میـان انبوهی 

از فیلم هـا گـم بشـوند. در ایـران هـم میـزان تولیدات سـینمایی از ظرفیت اکران کشـور بسـیار بالاتر 

اسـت. فیلم هایـی کـه در دپـوی اکـران مانده انـد، تا مدت ها خواهند توانسـت بدون تولیـدات جدید، 

اکران هـای جدیـد را تامیـن کننـد. امـا اگـر تولید متوقف شـود، چه کسـی پاسـخگوی نیاز معیشـتی 

افرادی خواهد بود که از این راه ارتزاق می کنند؟ کریسـتوفر نولان در ابتدای شـیوع کرونا و متوقف 

شدن پروژه های فیلمبرداری، این تعبیر را به کار برد که ستاره ها نهایتا به ویلاهای خود عقب نشینی 

می کننـد امـا کارگـران فیلم هـا، آنهایی هسـتند که از ایـن وضع ضرر خواهند کرد. قطعا تنها راه ممکن 

ایـن اسـت کـه چنیـن افـرادی توسـط دولـت تامین مالی بشـوند و لااقـل مدتی بدون دغدغـه در خانه 

بماننـد تـا زنجیـره انتقـال ایـن ویروس قطع شـود. بدون تعـارف دولت فعلی نه تنها چنیـن دغدغه ای 

نداشـت، بلکه نشـان داد اصرار آگاهانه ای روی برقرار شـدن مجدد روند تولید و عادی شـدن شـرایط 

دارد. در گفت وگوهایـی کـه بـرای ایـن گـزارش انجام شـد، اشـاره های دقیق و مسـتندی بـه این رفتار 

دولت شـده اسـت و غیر از اینها، گفت وگوی روزنامه »فرهیختگان« با محمدمهدی طباطبایی نژاد 

در 19 فروردین مـاه ١٣٩٩ هـم به طـور علنـی همیـن نکته را روشـن می کـرد. روزنامه »فرهیختگان« در 

گزارش های متعددش درباره نسـبت سـینما و کرونا بارها به این بخش از گفت وگو با طباطبایی نژاد 

ارجاع داده اسـت که او گفته بود: »خیلی ها احتمال می دهند فضای اسـتقبال مردم از سـینماها بعد 

از ماجـرای کرونـا هماننـد چیـن شـود. در چیـن چنـد روزی بعـد از اینکه سـالن های سـینما باز شـد و 

حتـی بـرای خانواده هـا رایـگان شـد ولی باز هم از طرف مردم اسـتقبالی صورت نگرفـت؛ اما آن  چیزی 

کـه جامعه شناسـان مـا تحلیـل و گزارشـی که دوسـتان ما جمـع آوری کرده اند؛ تحلیلی متفـاوت از این 

اسـت. مـردم مـا بـه دلیـل ایـن مدتـی کـه در خانـه بوده اند یا فعالیـت و حضور جمعی بیـرون از خانه 

نداشـته اند، رفتارشـان طـور دیگـری اسـت. احتمـالا یکـی از جاهایـی کـه از این آژیر سـفید بهره مند 

می شـود، سینماسـت و گمـان می کنـم درصورتـی کـه شـرایط سـلامتی ایجاد شـود، سـینماها مجدد 

مورد اسـتقبال قرار گیرند و البته طبیعی اسـت شـورای صنفی نمایش و مجموعه سـازمان سـینمایی 

هـم بایـد بـرای آن ایـام فیلم هـای مناسـبی را تـدارک ببیننـد کـه درصـورت بازگشـایی مجدد سـینما 

فیلم هایـی کـه اکـران می شـوند، فیلم هایـی باشـند کـه تمایل مخاطب به مراجعه گسـترده به سـینما 

را فراهـم کننـد. مـن فکـر می کنـم بـا مشـکلی که پس از بازگشـایی، سـینما همچنان بی رونق باشـد، 

مواجـه نمی شـویم. چیـن هـم برنامه ریـزی درسـتی نداشـت، یعنـی بـا دو فیلـم پرفروش سـینماها را 

بـاز نکـرد کـه بـه مـردم علامـت بدهد اتفاق خوبی افتاده اسـت. شـما وضعیت روانی جامعه مـا را در 

نظـر بگیریـد؛ مـردم مـا کـه چندمـاه در خانـه مانده انـد، وقتی بیـرون بیایند و بداننـد وضعیت ایمن 

اسـت و بخواهند فعالیت اجتماعی انجام دهند، به کجا می روند؟ باید به پارک، رسـتوران و سـینما 

بروند.«اهالی سـینما در صحبت هایشـان که در ادامه منتشـر می شـود، چنین موضعی را چیزی جز 

بـازی بـا جـان مـردم ایـران و در اینجـا به طـور خـاص اهالی سـینمای ایـران نمی دانند. حـالا که کرونا 

آمـده، میـزان تولیـد آنچنـان کـه متناسـب با چنین شـرایطی باشـد پایین نیامده اسـت؛ اما متاسـفانه 

دیدیـم کـه بیـکاری عوامـل سـینما سـر جـای خـودش باقـی ماند. شـرایط عجیبـی پیش آمده اسـت. 

 فیلم هـای سـینمایی در سـکوت خبـری جلـوی دوربین می روند و عوامل شـان به طـور گروهی مبتلا به 

کوویـد- 19 شـده اند و اخبـار بـه ایـن مهمـی با اینکه خیلی ها از آن اطلاع دارند، در رسـانه های رسـمی 

منتشـر نمی شـود؛ چـون هیچ کـدام از عوامـل از تـرس بیـکار شـدن، جرأت تاییـد رسـمی آن را ندارند 

یـا اجـازه نمی دهنـد کـه خبـر از قـول آنهـا منتشـر شـود. امـا چـرا بـا اینکـه تولیـدات نخوابیده انـد، 

همچنان بیکاری بین عوامل سـینما بیداد می کند؟ اگر پاسـخ چنین پرسشـی را بخواهیم، به مسـائلی 

ریشـه ای تر در سـینمای ایـران خواهیـم رسـید. ایـن شـبکه نمایـش خانگـی اسـت که در شـرایط حال 

حاضر، حتی بیشـتر از دوران پیش از کرونا تولید دارد. یکی از عوامل سـینما، تصویر گسـتر پاسـارگاد 

را به عنـوان سـرمایه گذار تولیـد ایـن مجموعه هـا معرفـی می کنـد و البته می گوید مراکـز دیگری هم 

در پشـت پـرده ایـن تولیـدات هسـتند. در سـینما امـا تولیـدات کمتـر شـده اند و در عیـن حـال روند 

تولید متوقف نشـده اسـت. 

اینکـه به رغـم وجـود تولیـدات بـالا، چـرا بیـن عوامـل پشـت دوربین سـینما بیکاری و مشـکلات مالی 

بیـداد می کنـد، بـه اسـتخدام افـرادی خـارج از صنـوف در پروژه هـا بـر می گـردد. پروژه های ضعیف 

که کمترین معیارهای فنی را هم لحاظ نمی کنند، با عوامل غیرحرفه ای که جزء بسـتگان یا آشـنایان 

صاحبـان پروژه هـا هسـتند، جلـوی دوربیـن می رونـد و چـون خیلـی از ایـن پروژه هـا بـا پول سـالم و به 

نیت بازگشـت سـرمایه سـاخته نمی شـوند، برای صاحبان آنها مهم نیسـت که این عوامل غیرحرفه ای 

بـه کیفیـت نهایـی کار صدمـه می زنند. این سـخنی اسـت که با همین صراحت از زبـان یکی از عوامل 

سـینمای ایـران در ایـن گـزارش خواهیـد خوانـد و یکـی دیگر از عوامل سـینمای ایـران می گوید البته 

متوقف کردن تولید، حتی در حق همان عوامل غیرحرفه ای هم ظلم اسـت؛ چون صحنه فیلمبرداری 

را بـا رعایـت تمـام پروتکل هـای بهداشـتی هـم همچنـان نمی تـوان از ابتـلا بـه ویـروس کرونـا مصون 

نگـه داشـت. شـرایط سـینمای ایـران امـروز بسـیار به هـم ریختـه و پیچیـده شـده اسـت و هـر چقدر 

هـم کـه راهکارهـای دقیـق و حقیقـی ارائـه شـود، درنهایـت آنها کـه تصمیم گیرندگان اصلی هسـتند، 

ممکـن اسـت طـور دیگـری تصمیـم بگیرنـد. در ایـن شـرایط یـا باید شـبیه همان چه به عنوان هشـتگ 

#صاحبخانه_خوب به راه افتاده بود را در مورد سینما هم به راه انداخت و نوشت #تهیه کننده_خوب 

که ظرفیت این روش به پایان رسـیده اسـت. تهیه کننده های خوب کاره ای نیسـتند و این همه پروژه 

جلـوی دوربیـن را کسـانی بـه راه انداخته انـد کـه کاملا از تاثیر چنین کاری مطلـع بوده اند یا باید به هر 

نحو ممکن دولت و نهادهای ذی ربط را نسـبت به انجام وظایف شـان مجاب کرد. در ادامه با دانش 

اقباشـاوی، کارگردان سـینما و سـخنگوی سـابق کارگروه مدیریت بحران کرونا، سـهیل برخورداری 

دسـتیار کارگـردان، هـادی هاشـمی مجـری گریـم و سـعید خانـی تهیه کننده سـینما در این خصوص 

گفت وگـو شـده کـه ماحصـل آن را می خوانید. 

درگفتوگوباتعدادیازعواملسینمامطرحشد

 خطر  در کمین جان
 و معاش عوامل سینما

  سهیل برخورداری، دستیار کارگردان:

پس این پروانه ساخت ها 
را برای که می دهند؟

 هادی هاشمی، مجری گریم:

 راز سرخی صورت عوامل پشت صحنه

 سعید خانی، تهیه کننده سینما:

 از سلبریتی  ها توقع حمایت
 از آسیب پذیران سینما نیست

دانش اقباشاوی

سخنگوی سابق کارگروه مدیریت بحران کرونا  در سینما:

 مسئولیت وضع فعلی را 
ما نمی پذیریم

یادداشت

میثممحمدی،مدیرروابطعمومی
فیلمهایسینمایی:

آقایان مدیر، ژست 

عدالت خواهی نگیرید
همچنـان کرونا می تـازد و حال و روز سـینما و اهالی آن خوب 

نیسـت. کماکان هم به گوش می رسـد که معیشـت بسـیاری 

در خطر اسـت و تعطیلی سـینما عده زیـادی را خانه نشـین و 

ارتزاق خود و خانواده آنها را مختل کرده اسـت. درسـت است؛ 

صنـوف بسـیاری در این ایام بـه دسـت وپا افتاده اند و شـرایط 

بد اقتصادی بر زندگی اقشـار گوناگونی سایه سنگین افکنده 

اسـت، اما سـینما روی دیگری هـم دارد. قصد دارم اشـاره ای 

بکنـم بـه دورانی که بسـاط کرونا نبـود و سـینما روال طبیعی 

خود را طی می کرد. در آن دوران هم وضع معیشـتی بسیاری 

از عوامل سـینمایی اعم از دسـتیاران، مجریـان و حتی برخی 

مدیران پشت صحنه سـینما تعریف آنچنانی نداشت و نسبت 

دسـتمزد بازیگـر فیلم یا برخـی نویسـندگان و فیلمبـرداران با 

آنها نسـبتی غیرمعمول و اسفناک بوده و هسـت. به یاد ندارم 

هیـچ صنـف و دسـته و گـروه و سـتاره و مدیـری یک بـار به یاد 

این قشـر پشـت صحنه سـینما افتاده باشـد و از حقوق واقعی 

آنها سـخن به میـان آورده و دفاع کرده باشـد، مگـر اینکه فقط 

گاهـی بـرای حفظ ظاهـر و خلـق جمله هـای ویترینـی یادی 

از زحمـات آنهـا می کردنـد. امـا ایـن کفایـت نمی کنـد. در 

شـرایط بد اقتصادی کشور در سـال های گذشـته و از دیرباز، 

دسـتیاران کارگردان و صحنه و لبـاس و گریم و تـدارکات و... 

همیشـه مـورد جفـا قـرار گرفته انـد و زحمات شـان زیـر سـایه 

سـتاره پروری در سـینما گم شـده است. 

منظـور از این طـرح موضوع اشـاره به وضعیتی اسـفناک بود 

کـه سال هاسـت وجـود دارد و حـالا هـم کـه بـا شـیوع کرونـا 

به اوج رسـیده، فقط دسـتاویزی شـده بـرای عوامـل قدرتمند 

در نظـام تولیـد کـه خـودی نشـان بدهنـد و ابـراز کننـد کـه 

تعطیلی سـینما معیشـت بسـیاری را به خطر انداخته اسـت! 

بحث اینجاسـت کـه این معیشـت متزلـزل و آب باریکـه ای که 

دهه هـای متمـادی وجود داشـته، منجر بـه این شـده که این 

افـراد هم پشـتوانه اقتصـادی کافـی بـرای تعطیل کـردن کار 

خـود نداشـته باشـند و براسـاس یـک جبـر ناخواسـته، جـان 

خـود را بـه خطر بیندازنـد و به فعالیـت در این شـرایط بحرانی 

تـن بدهنـد. بـه قـول کریسـتوفر نـولان »سـتاره ها کـه در این 

شـرایط بـه ویلاهـای خود پنـاه می برنـد«، اما چـرا ایـن عوامل 

نبایـد بتوانند بـا خیالی آسـوده در کنـار خانواده خود باشـند 

و در قرنطینـه به سـر ببرنـد؟ مقصـر چنیـن وضعیتـی مدیـران 

فرهنگـی، صنـوف سـینمایی و مدیران کلان کشـور هسـتند 

کـه همچون دیگـر بخش هـای جامعه، تدبیـری برای عبـور از 

بحران نداشته و ندارند. تخصیص بودجه برای تامین معیشت 

فعـالان کم بضاعـت و درگیـر بـا خطـر معیشـت اقتصـادی در 

سـطحی قابل قبـول، راهـکاری اسـت کـه هـم در پیشـگیری 

از شـیوع بیشـتر ویـروس موثـر اسـت و هـم جلـوی بسـیاری 

از سوء اسـتفاده ها را می گیـرد. اینکـه بـه هـر بهانـه ای فشـار 

بیاوریم که تولید تداوم داشـته باشـد و سـینماها هم به اکران 

ادامـه بدهنـد، برنامـه ای اسـت کـه حلقه هـای دارای امنیـت 

اقتصـادی کـه پشـت میزهـای خـود نشسـته و بـدون هیـچ 

خطری سـودهای کلان از تولید و فعالیت سـینماها می برند، 

بـر آتـش آن می دمنـد و از ناچـاری و جبری که عوامل سـینما 

در آن گرفتـار آمده انـد بهـره بـرده و ژسـت عدالت خواهـی و 

دلسـوزی می گیرند، درصورتی که بسیاری از همین صاحبان 

قدرت، سـلبریتی ها، مدیـران پخش و سـینما و تهیه کنندگان 

کـه در شـرایط عـادی سـودهای کلانـی بـه جیـب می زننـد، 

حاضر نیسـتند درصدی از قرارداد، دسـتمزد، فـروش و منافع 

خـود را کم کـرده و بیـن عوامـل و کارکنان خود تقسـیم کنند 

تـا امنیت بالاتـری در مواقع بحران داشـته باشـند. به هرحال 

همـه می دانند که معیشـت اقشـار بسـیاری همچـون عوامل 

سـینما در خطر اسـت و این روزها با هر خسـارت و دشـواری و 

شـرایط سخت عبور خواهد کرد، اما منتظریم با آمدن روزهای 

بهتر و رونـق دوباره سـینما و دریافت سـرمایه ها و بودجه های 

کلان باز هم سـنگ عوامل تولید و کارکنان سـینما را به سینه 

بزننـد و چهره عدالت خـواه و خیرخواهانه خـود را حفظ کنند.

میلادجلیلزاده
روزنامه نگار


